

超级杂交稻 研究

袁隆平

主 编

上海科学技术出版社

袁隆平_{主编}

超级杂交稻 研究

上海科学技术出版社

Super Hybrid Rice Research

Yuan Longping et al.

Shanghai Scientific & Technical Publishers

图书在版编目 (C I P) 数据

超级杂交稻研究 / 袁隆平主编. —上海: 上海科学技术出版社, 2006. 11

ISBN 7-5323-8639-2

I. 超... II. 袁... III. 水稻—杂交育种

IV. S511.035.1

中国版本图书馆CIP数据核字 (2006) 第107644号

上海世纪出版股份有限公司 出版、发行
上海科学技术出版社
(上海钦州南路71号 邮政编码 200235)

新华书店上海发行所经销

上海市印刷十厂有限公司印刷

开本 787×1092 1/16 印张 24 插页 4

字数 380 000

2006年11月第1版 2006年11月第1次印刷

印数 1—1 500

定价 78.00 元

本书如有缺页、错装或损坏等严重质量问题,
请向工厂联系调换

内 容 提 要

全书共分9章,分别论述了我国超级杂交稻研究的新进展,水稻光温敏核不育系的育性遗传研究及育种策略,水稻亚种间杂种优势利用,超级杂交稻理想株型的形态结构及生理特性,超级杂交稻育种方法和途径,分子技术应用于超级杂交稻育种研究及其所取得的最新进展,超级杂交稻的亲本繁殖及杂交制种高产技术,超级杂交稻的高产栽培理论和技术,以及超级杂交稻先锋组合的试验示范和推广应用等内容。本书论点明确,论述科学、严谨,图文并茂,是国内外第一本全面介绍超级杂交稻研究的学术论著。可供农业科研院所、大专院校以及农技推广、种子生产经营和农业管理部门的相关人员参考。

序

粮食始终是关系到国计民生的头等大事。水稻是我国最主要的粮食作物。据预测,至 2030 年,我国人口将达到 16 亿,而耕地面积却在不断减少,因此,提高粮食作物单产,特别是水稻的单产,对于保障我国未来粮食安全具有十分重要的意义。

新中国成立以来,我国水稻单位面积产量出现了两次飞跃:第一次是 20 世纪 60 年代的矮秆品种的培育成功与推广,使得单产每公顷提高了 1~2 t;第二次是 70 年代的三系法杂交水稻的培育成功和推广,又使得水稻单产每公顷提高了 1~2 t。此后,无论是常规稻还是杂交稻,其产量潜力却一直处于徘徊状态。

为打破水稻单产的徘徊局面,国内外的科研机构 and 科技人员,都在尝试利用各种手段,进一步提高水稻的产量潜力。首先是日本,于 1981 年启动了要在 15 年之内把水稻单产提高 50% 的超高产水稻育种计划;接着是 1989 年,国际水稻研究所开展了旨在提高单产 20% 以上的新株型育种计划,媒体称之为超级稻育种计划。

我国农业部于 1996 年立项了中国超级稻育种计划,制定了连续两年两个百亩片一季稻的平均单产“2000 年达到每公顷 10.5 t(第一期),2005 年达到 12.0 t(第二期),2015 年达到 13.5 t(第三期)的研究目标”。1997 年,超级杂交稻育种计划正式启动,并得到了总理基金、国家“863”计划的大力支持,随

后又正式纳入中国超级稻育种计划。

在各级政府的大力支持下,超级杂交稻研究取得了重大成就。先锋组合两优培九于2000年达到了第一期目标;接着培矮88S/0293于2004年比原计划提前一年达到了第二期目标;现在正在开展第三期超级杂交稻的研究。迄今,第一期超级杂交稻已成功地在生产上应用,两优培九已连续几年居籼稻品种播种面积首位,一般每公顷增产1t左右;第二期超级稻也已开始投入生产应用。

我国之所以能在国际上率先取得水稻超高产育种的突破,主要是在原有利用水稻杂种优势的基础上,实现了两项原始创新:一是提出并研究出了旨在提高群体有效光合效率的超高产株型;二是较为成功地利用了水稻亚种间杂种优势。

《超级杂交稻研究》一书,较为系统地反映了国家杂交水稻工程技术研究中心超级杂交稻课题组的研究成果。在此,我们对长期给予我们大力支持的各级领导和有关单位表示衷心感谢,并谨以此书作为中国超级稻计划立项十周年的献礼!

袁隆平

2006.7 于长沙

Preface

Food is always the first priority to be concerned with the national economy and livelihood of the people. Rice is the most important food crop in China. It is estimated that the population would be as many as 1.6 billion by 2030 in China. However, the arable land area has been decreasing year after year. Consequently, it is of great importance and significance to ensure the future food security of China by raising continually the unit land area yield of food crops, especially rice.

Two breakthroughs have occurred in rice yield level since the foundation of the People's Republic of China. The first is the successful development of semi-dwarf varieties, which results in a lift of 1~2 tons/ha in yield, in the early 1960s. The second is the invention and successful development of hybrid rice, which raises yield level by another 1~2 tons/ha, in the 1970s. Since then, the yield potential of rice, no matter it is conventional rice or hybrid rice, has been stagnant over years.

To break the deadlock, the scientists in and outside China have been making every effort to further increase rice yield. Firstly, Japan started its super-high-yield breeding project for rice in 1981. Its target is to increase rice yield by

50% within 15 years. Later in 1989, the International Rice Research Institute (IRRI) initiated a New Plant Type breeding program, the so-called super rice breeding program by the mass media, to increase rice yield by 20%.

In China, the Ministry of Agriculture also initiated a super rice program in 1996, in which the yield targets for single cropping rice are 10.5 tons/ha by 2000 (the first generation), 12.0 tons/ha by 2005 (the second generation) and 13.5 tons/ha by 2015 (the third generation), respectively, at two locations with no less than 6.7 ha of land area for each location and for two consecutive years. In 1997, the breeding program on super hybrid rice was started in China and it has been highly concerned and advocated by the Premier Foundation and the State "863" Project. Subsequently, it has been listed into the super rice breeding program of China.

The research on super hybrid rice has achieved marked progresses with the strong supports from the governments at all levels. Liangyou Peijiu, the pioneer super hybrid rice, topped the first target (10.5 tons/ha) in 2000. Then, P88S/0293 materialized the second target (12.0 tons/ha) in 2004, one year ahead of schedule. Now, the research is

focused on the breeding of the third generation super hybrid rice. Up to date, the first generation super hybrid rice has been widely used in commercial production. Liangyou Peijiu has recently become No. 1 in annual planting area among indica rice varieties in China, with a yield increase of around 1 ton/ha on average. The second generation super hybrid rice has also begun to be put into use in farmers' fields.

The great breakthrough achieved on the breeding of super-high-yield rice in China is primarily owe to two virgin innovations we have made: the unique super-high-yield plant type aiming at the increase of population photosynthetic efficiency and the successful utilization of the intersubspecific heterosis.

This book, *Super Hybrid Rice Research*, has systematically introduced the research achievements in super hybrid rice of the China National Hybrid Rice R&D Center. Hereby, we deeply appreciate various levels of governments and related units for their long-term strong supports in super hybrid rice program, and present this book as a gift for the tenth anniversary of the Super Rice Program of China!

Yuan Longping
At Changsha in July, 2006

目录

序

第1章 概论	1
§ 1.1 杂交水稻的育种战略设想	1
§ 1.2 杂交水稻超高产育种	5
§ 1.3 从育种角度展望我国水稻的增产潜力	10
§ 1.4 超级杂交稻育种研究进展	12
第2章 光温敏核不育水稻研究	17
§ 2.1 选育水稻光温敏核不育系的技术策略	17
§ 2.2 温敏核不育基因置于不同遗传背景下育性表现变异的 遗传特性	22
§ 2.3 水稻光温敏核不育系起点温度遗传纯化的策略	31
§ 2.4 水稻光温敏核不育系培矮 64S 低温下育性表达规律 研究	37
§ 2.5 光温敏核不育水稻不育性表达不稳定的遗传机制与原因 综述	47
§ 2.6 实用光温敏核不育水稻育性稳定性鉴定方法	59
§ 2.7 光温敏核不育水稻不育起点温度漂移及其控制技术	65
§ 2.8 光温敏核不育水稻不育起点温度漂移规律研究	71
第3章 水稻亚种间杂种优势利用研究	77
§ 3.1 选育水稻亚种间杂交组合的策略	77
§ 3.2 水稻广亲和系的选育	78
§ 3.3 水稻广谱广亲和系的选育策略	84
§ 3.4 水稻两系亚种间杂种优势研究进展	91
§ 3.5 水稻广谱广亲和系零轮的选育与研究	96
§ 3.6 水稻籼爪交和粳爪交杂种优势研究	

——杂种农艺性状的表现	101
§ 3.7 水稻籼爪交和粳爪交杂种优势研究	
——农艺性状的杂种优势分析	110
第 4 章 超级杂交稻株型与生理研究	122
§ 4.1 超级杂交稻模式株型的形态学优势研究	122
§ 4.2 超级杂交稻模式组合的生理优势分析	131
§ 4.3 超高产杂交稻冠层形态结构与光合特性的研究	140
第 5 章 超级杂交稻选育研究	150
§ 5.1 杂交水稻超高产育种途径	150
§ 5.2 应用群体改良技术选育水稻温敏核不育系的研究	164
§ 5.3 不育临界温度低的两用不育系培矮 64S 的选育	169
§ 5.4 水稻光温敏核不育系培矮 88S 的选育	173
§ 5.5 广适性水稻光温敏核不育系 Y58S 的选育	178
§ 5.6 超级杂交稻组合培矮 88S/0293 的选育	183
§ 5.7 两系杂交稻两优培九的选育及其栽培特性	188
第 6 章 超级杂交稻分子育种研究	194
§ 6.1 杂交水稻分子育种纵横谈	194
§ 6.2 远缘物种基因组 DNA 导入与超级杂交稻的培育	196
§ 6.3 利用野生稻高产基因培育超级杂交稻	215
§ 6.4 野生稻高产基因导入杂交水稻恢复系明恢 63 的 分子标记辅助选择	222
§ 6.5 利用全基因组基因嵌入突变体库发掘野生稻有利基因 及其在超级稻分子育种上的应用	229
§ 6.6 无抗性选择标记的转高赖氨酸蛋白基因(LRP)籼稻恢复 系的获得	239
第 7 章 超级杂交稻种子生产技术研究	246
§ 7.1 水稻光温敏核不育系的提纯和原种生产	246

§ 7.2	水稻光温敏核不育系起点温度提纯的实践与研究	247
§ 7.3	水稻温敏核不育系高海拔低产田繁殖技术	252
§ 7.4	不同水温处理对水稻光温敏核不育系培矮 64S 繁殖效果的影响	257
§ 7.5	两优培九高产制种技术	259
§ 7.6	培矮 64S 系列组合优质高产制种技术	264
§ 7.7	两系法超级杂交稻制种技术	269
§ 7.8	应用 SSR 分子标记鉴定超级杂交稻组合及其纯度	279
第 8 章	超级杂交稻栽培技术研究	288
§ 8.1	超级杂交稻高产栽培理论与实践	288
§ 8.2	超级杂交稻生育特性及其高产栽培技术	297
§ 8.3	两系超级杂交稻两优培九适宜种植条件的分析	302
§ 8.4	超级杂交稻两优培九的营养特性研究	311
§ 8.5	超级杂交稻准两优 527 在湖南桂东的示范表现及高产 栽培技术	315
§ 8.6	培矮 64S/E32 的超高产特性及栽培技术	317
§ 8.7	超级杂交稻培矮 88S/0293 在海南三亚单产超 12 t/hm ² 的栽培技术	323
§ 8.8	超级杂交稻培矮 88S/0293 在海南大面积示范单产超 12 t/hm ² 的栽培技术	326
§ 8.9	超级杂交稻培矮 88S/0293 的生长发育及产量结构 特性	332
§ 8.10	强化栽培条件下超级杂交稻的分蘖构成及其成穗 特性	337
[附]	水稻强化栽培体系	343
第 9 章	超级杂交稻的示范与推广	350
§ 9.1	超级杂交稻先锋组合两优培九的示范与推广	350
§ 9.2	超级杂交稻培矮 88S/0293 高产栽培示范	358
§ 9.3	超级杂交稻准两优 527 高产栽培示范	363

Contents

Preface

Chapter 1 General Introduction 1

- 1.1 Strategic Idea on Hybrid Rice Breeding 1
- 1.2 Hybrid Rice Breeding for Super High Yield 5
- 1.3 Prospects for Yield Potential in Rice Through Plant
Breeding 10
- 1.4 Progress in Breeding of Super Hybrid Rice 12

Chapter 2 Research on Photo-thermo-sensitive Genic Male Sterility in Rice 17

- 2.1 Technical Strategies for Breeding of Photo-thermo-sensitive
Genic Male Sterile (PTGMS) Lines in Rice 17
- 2.2 Genetic Characteristics of Variation of Fertility Expression of
Thermo-sensitive Genic Male Sterile (TGMS) Genes in
Different Genetic Backgrounds 22
- 2.3 On Genetically Purifying PTGMS Rice Lines in Critical Sterility
Inducing Temperature 31
- 2.4 Fertility Expression of PTGMS Rice Pei'ai 64S at Low
Temperature 37
- 2.5 On Genetic Mechanism and Cause of Instability in Sterility
Expression in PTGMS Rice 47
- 2.6 Methods of Identifying Sterility Stability of Practical PTGMS
Rice 59
- 2.7 Drift of Critical Sterility Inducing Temperature of PTGMS
Rice and Its Controlling Techniques 65
- 2.8 Rule of Drift in Critical Sterility Inducing Temperature of
PTGMS Rice 71

Chapter 3	Research on Utilization of Intersubspecific Heterosis in Rice	77
3.1	Breeding Strategy for Development of Intersubspecific Hybrid Rice	77
3.2	Breeding for Wide Compatibility Rice Lines	78
3.3	Strategy for Breeding Wide Spectrum Compatibility Rice Lines	84
3.4	Progress in Utilization of Intersubspecific Heterosis in Rice	91
3.5	Breeding of Wide Spectrum Compatibility Line Linglun in Rice	96
3.6	Heterosis of Indica-javanica and Japonica-javanica Hybrid Rice; Performance of Hybrids in Agronomic Traits	101
3.7	Heterosis of Indica-javanica and Japonica-javanica Hybrid Rice; Analysis of Heterosis of Hybrids in Agronomic Traits	110
Chapter 4	Research on Plant Type and Physiology of Super Hybrid Rice	122
4.1	Morphological Superiority of the Model Plant Type of Super Hybrid Rice	122
4.2	Physiological Superiority of the Model Combination of Super Hybrid Rice	131
4.3	Canopy Features and Photosynthetic Characteristics of Super Hybrid Rice	140
Chapter 5	Research on Breeding of Super Hybrid Rice	150
5.1	Approaches to Breeding Super Hybrid Rice	150
5.2	Breeding TGMS Rice Lines by Population Improvement	164
5.3	Breeding of Dual-purpose Male Sterile Line Pei'ai 64S with a Low Critical Temperature	169
5.4	Breeding of PTGMS Line P88S in Rice	173
5.5	Breeding of PTGMS Line Y58S with Wide Adaptability in Rice	178
5.6	Breeding of Two-line Super Hybrid Rice Liangyou Peijiu and	

Its Cultivation Characteristics	183
5.7 Breeding of Super Hybrid Rice Combination P88S/0293	188

Chapter 6 Research on Molecular Breeding of Super Hybrid Rice 194

6.1 On Molecular Breeding of Hybrid Rice	194
6.2 Introduction of Genomic DNA of Distant Species to Develop Super Hybrid Rice	196
6.3 Developing Super Hybrid Rice by Means of High-yielding Genes from Wild Rice	215
6.4 Molecular Marker Assisted Selection of High-yielding Genes Introduced from Wild Rice into Rice Restorer Line Minghui 63	222
6.5 Strategy for Exploring Favorable Genes of Wild Rice and Developing Super Hybrid Rice Based on Whole-genome Knock-in Mutant Library	229
6.6 Generation of Antibiotic Resistance Marker-free Indica Restorer Rice Line Harboring the Lysine-rich Protein Gene ...	239

Chapter 7 Research on Seed Production of Super Hybrid Rice 246

7.1 Purification and Foundation Seed Production of PTGMS Lines in Rice	246
7.2 Practice of Purification of PTGMS Rice Lines in Critical Temperature	247
7.3 Multiplying Techniques for TGMS Rice Lines in Low-yielding Fields of High Elevation Area	252
7.4 Effects of Different Water Temperatures on Multiplying Yield of PTGMS Rice Line Pei'ai 64S	257
7.5 High-yielding Seed Production Techniques of Liangyou Peijiu	259
7.6 High-yielding and Fine-quality Seed Production Techniques for Serial Hybrids of Pei'ai 64S	264
7.7 Seed Production Technology for Two-line Super Hybrid Rice	269

7.8	Identification and Purity Test of Super Hybrid Rice with SSR Molecular Markers	279
Chapter 8 Research on Cultivation of Super Hybrid Rice		288
8.1	Theory and Practice for High Yield of Super Hybrid Rice	288
8.2	Growing Characteristics of Super Hybrid Rice and Its High-yielding Cultural Techniques	297
8.3	Suitable Planting Conditions for Two-line Super Hybrid Rice Liangyou Peijiu	302
8.4	Uptake Characteristics of Nutrients in Super Hybrid Rice Liangyou Peijiu	311
8.5	Performance and High-yielding Cultural Techniques of Super Hybrid Rice Zhunliangyou 527 in Its Frontline Demonstration at Guidong, Hunan	315
8.6	Super High-yielding Characteristics of Pei'ai 64S/E32 and Its Cultivation	317
8.7	Cultural Techniques for Obtaining a Yield over 12 t/hm ² by Super Hybrid Rice P88S/0293 at Sanya, Hainan	323
8.8	Cultural Techniques for Obtaining a Yield over 12 t/hm ² by Super Hybrid Rice P88S/0293 in Large-scale Demonstrative Production in Hainan	326
8.9	Growth Characters and Yield Formation of Super Hybrid Rice P88S/0293	332
8.10	Tiller Composition and Productive Panicle Traits of Super Hybrid Rice under System of Rice Intensification	337
	Appendix: The System of Rice Intensification	343
Chapter 9 Demonstration and Extension of Super Hybrid Rice		350
9.1	Demonstration and Extension of Pioneer Super Hybrid Rice Liangyou Peijiu	350
9.2	Demonstration for High-yielding Cultivation of Super Hybrid Rice P88S/0293	358
9.3	Demonstration for High-yielding Cultivation of Super Hybrid Rice Zhunliangyou 527	363